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Významný Sjazd Československej Národnej Rady Americkej 
v Chicagu v dňoch 1. a 2. februára

Sjázd ČSNRA sa konal v sobotu a v nedeíu, l. a 2.februára v Cicero, Ill,, za početnej 
účasti delegátov a pozorovatelov zo všetkých krajanských oblastí. Sjazdu predsedal plk.Jo
zef Triner.

Na prvom zasadnutí boly podané zprávy úradníkov a výborov z činnosti Rady od Cleve
landského sjazdu v r. 19^6. Na spoločnom obede prehovoril plk. Ján Slezák, zástupca majora 
mesta, dr. Schwarzenberg, James Hovorka a iní. Sjazd pozdravili zástupcovia^Sväzu českých 
katolíkov a za Americkú Obec Sokolskú, starosta Karel Prchal, tajomníčka s.Ciháková a pod- 
starosta br. Simaner. Po skončení druhého zasadnutia, pokračovaly sjazdové výbory v svojej 
práci.

V nedeíu pri tretom zasadnutí sa rokovalo o zprávách sjazdových výborov. Prijaté boly 
rezolúcie: "Porobenému íudu v Československu", "Prezidentovi Spojených Štátov" a iné. Polo 
prijaté odporúčanie, aby předsednictvo ČSNRA si vyžiadalo audienciu u prezidenta v Bielom 
Dome z príležitosti 10.výročia komunistického prevratu v Československu. Zároveň bol pri
jatý návrh, aby boly urobené patričné kroky v súvislosti s tak zvanou kultúrnou výmenou 
medzi USA a SSSR so žiadostou, aby táto smluva zaručovala pre obe strany neobmedzenú výme
nu.

Z úradovne Československej Národnej Rady Americkej bola poslaná žiadost na štátny de
partment, aby americký velvyslanec, ako v rokoch predošlých, položil veniec na hrob T.G. 
Masaryka v Lánoch z príležitosti výročia narodenín TGM.

Za Americký fond pre čsl.ubehlíkov prehovoril dr.Ján Papánek, který vyzdvihol činnost 
a prácu, ktorú Americký Fond v prospech ubehlíkov vykonal. Bolo odporúčané,aby ČSNRA účin
ne spolupracovala, jednak pri pomoci našich ubehlíkov v Europe, jednak vo Washingtone na 
rozšírenie imigračného zákona s ohíadom na čsl. ubehlíkov.

Bolo rozhodnuté, aby sjazd ČSNRA sa konal v r. I960 v New Yorku. V zásade bolo pri^té 
porúčanie Washingtonskej odbočky chladom založenia Spoločnosti pre vedu a umenie pri ČSNRA.

Za nominačný výbor podal zprávu br.dr.Ant. Hrebik a oznámil,že člen předsednictva br. 
Ján Drahoš v New Yorku, je už dlhší čas nemocný, preto požiadal,aby na budúce obdobie ne
bol zvolený do predsedníctva. Na návrh výboru, br. Ján Drahoš bol zvolený čestným členom 
ČSNRA. Osobným listom predsedníctva, oznámil br. Jozef Triner, že trvá na svojom rozhodnu
tí nepřijat viac úrad predsedu.

Do vedenia ČSNRA boli zvoleni následujúco činnovníci: br. James Hovorka,predseda;A.J. 
Valúšek, Alojz Kopecký, Frank Vodrážka a James Krakora, podpredsedovia;s.Emilie Welclová , 
tajomníčka; B. Vaněk, pokladník; Ján Gološinec, právny radca; členovia predsedníctva: An
ton Beneš (Detroit), D. Višnovský (New York), J. Naxera (Cedar Rapids,Iowa), Ján Tichý, 
(Cleveland), Karel Glaser, Jozef Janečka, Frant. Kratochvíl, J. Kittnar, (Chicago),Ján. M. 
Babuška a Adolf Čierny za STJS a okrem toho z každej celonárodnej členskej organizácie bu
dú delegovaní dvaja zástupcovia.

Predseda Triner potom uviedol svojho nástupcu, nového predsedu br. Hovorku,ktorý pre
vzal vedenie sjazdu. Boli predstavení viecerí národní pracovníci, ktorí prehovorili k pro
gramu a prácam Rady.

Z vedenia Rady odchádza plk. Jozef Triner, ktorý má iste veíké zásluhy na tom,že Rada 
od skončenia druhej vojny a hlavne po februári 19Ú8 si udržala svoj celonárodný, hospodár
ky a pracovný potenciál, že znova zpevnila svoje postavenie a je dnes skutečne vrcholovou 
organizáciou demokratických Čechov a Slovákov v Amerike.

Nový predseda, br. Václav Hovorka, člen STJS, ako bývalý hlavný pokladník Slovenského 
Národného Sdruženia a člen předsednictva ČSNRA,má za sebou iste veíké skúsenosti v národ
ných prácach,ktoré bude mocú v plnej miere teraz uplatnit v svojej novej a významnej fun
kcii, k čomu mu prajame neohraničného zdaru.

"Slovenský Sokol" -kb-
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_________ ČESKOSLOVENSKÁ NÁRODNÍ RADA AMERICKÁ_______________.

1918 - 1958________
Československá národní rada americká vznikla za první světové války z potřeby co nejuzší 
spolupráce a sjednocenosti amerických Čechů a Slováků v boji o osvobození rodné země z 
jařma Habsburků.
Podnět k jejímu utvoření vyšel ze společné konference představitelů Českého národního 
sdružení a Slovenské ligy, konané v Chicagu u příležitosti sjezdu ČNS ve dnech 9,--12«úno
ra 1918. Konference doporučila, aby založeno bylo společné representační těleso, sestave- 
né ze 16 zástupců, a to osm Čechů a osm Slováků, které by pak ve Spojených státech plni
lo úkoly, vytčené v programu Československé národní rady v Paříži, ustavené prof. T. G. 
Masarykem. Sjezd ČNS si doporučení osvojil a po schválení plánu též sjezdem Slovenské li
gy, jenž se konal o dva týdny později v New Yorku, byla dne 22.února 1918 formálně za
ložena Americká odbočka Československé národní rady. Její osobní složení bylo následují
cí: Zástupci Českého národního sdružení a Národního svazu českých katolíků:

Karel Pergler, Dr. L.J. Fisher, prof. Bohumil Šimek, Rev. A.B. Koukol,
Karla Motáková, Rev. Oldřich Zlámal, Jan Straka a Hynek Dostal.

Zástupci Slovenské ligy: Albert Mamatey, Ján Janček, H.G. Mika, Rev. J.
Kubašek, Rev. Jozef Murgaš, Andrej Schustek, Ján Pankuch a Milan Getting.

Podrobná organisace provedena byla ve společné schůzi všech uvedených zástupců, svolané 
do Clevelandu na 10. března. Mezi nejdůležitějšími úkoly nové organisace uvedeno:

"Řízení veškeré činnosti politické, vedení služby konsulámí, zpravodajské,vojenské 
náborové a pomocné akce s úřadovnami v New Yorku a Washingtonu.."

V prohlášení, které tato schůze vydala, se zdůrazňuje:
"Utvoření americké odbočky Československé národní rady je zřejmým důkazem nezlomné 
síly československého lidu v Americe, jenž chce vést boj proti Rakousku-Uhersku a 
habsburské dynastii do posledních důsledků, až do úplného rozdrcení a odstranění dco- 
rumpované, prohnilé.a národům jen neštěstí přinášející rodiny Habsburků. Je to spo
lečná instituce Čechů a Slováků, zvolená hlasy zástupců národně uvědomělého českého 
a slovenského lidu a jako taková má za účel napomáhat československému politickému 
sjednocení. Ovšem plně si je vědoma, že své úkoly může splnit jen za podpory všech 
Čechů a Slováků v Americe".

V nastávajícím období činnost se rozšiřovala a vzrůstala rychlým tempem. Když pak dne 3. 
září 1918 Československá národní rada v Paříži, representována T.0.Masarykem jakožto před
sedou, generálem Milanem R. Štefánikem co místopředsedou a Eduardem Benešem co generál
ním tajemníkem, byla Spojenými státy uznána za provisorní československou vládu,americká 
její odbočka byla mravně nucena se postavit na nový a to výhradně americký základ. Její 
reorganisace provedena byla ve schůzi 16. a 17. října 1918 v Clevelandu. Dosavadní její 
americké jméno "American Czechoslovak Board” bylo změněno na "Czechoslovak National 
Council of America" (Československá Národní Rada v Americe) a sestaven její nový praco
vní program, který přihlíží hlavně k potřebám národního dění československé větve ameri
cké. Vyjma akce pomocné a náborové, odpadly věci politické,týkající se vnitropolitických 
problémů budoucího Československého státu, podle zásady že "jedině lidu v Československu 
přináleží právo a odpovědnost, jak si chce svů$ národní život zařídit!". Předsedou Čes
koslovenské Národní Rady Americké zvolen byl Bohumil Šimek, profesor z Iowa University, 
za místopředsedy Albert Mamatey, předseda Slovenské Ligy a Rev. Innocent Kestl, předseda 
Nár.Svazu Českých Katolíků; pokladníkem Andrej Schustek, účetním Jan Straka a tajemníkem- 
zapisovatelem Vojta Beneš.(Pokračování příště). Josef Žák

TELEGRAM
Mrs. Emilie Weld, Secretary
Czechoslovak National Council of America

Je mým upřímným přáním, aby 10. výročí ztráty svobody Československa bylo stálou 
připomínkou věrným synům onoho, jednou velkého národa, a Vy musíte činit vše, co 
je ve Vaší síle, pomoci své rodné zemi, aby opět byla počítána mezi národy, které 
se těší svobodě.

WILLIAM G. STRATTON GOVERNOR STATE OF ILLINOIS



Organisační výbor:
3r, Frank J. Vodrážka podal sjezdu zprávu za 
organisační výbor předsednictva. Doporučil: 
1) velkou všenárodní kampaň k získání přímých 
členů (supporting membership) a za tím účele- 
lem ustanovení deseti oblastí;
2) zvýšenou činnost v odbočkách;čilejší styk 
odboček s úřadovnou; styk s oblastními vý
bory a navazování nových styků s činnovníky 
bratrských a sokolských jednot, vzdělávacích 
a kulturních kroužků a pod. po Spoj.státech. 
3) vydání ročenky, které by se používalo při 
agitačních zájezdech.
Výbor dále doporučil zvýšení dosavadního 
členského příspěvku na 2.ročně.
Cesty organisátora se ukázaly naprosto nut
né. Podařilo se spoluprací organisátorky a 
ústředny s krajany založit 3 nové odbočky. 
Osobním stykem vzbudil se zájem i jinde a 
bude třeba podniknout takové zájezdy i v bu
doucnu. Každá odbočka pak by měla pořádat 
nejméně jeden propagační podnik ročně, kte
rého by se zúčastnil organisátor nebo člen 
předsednictva a na kterém by se promítal po
učný film. Uznáváme, že postrádáme živějšího 
styku s oblastmi a odbočkami. Kdekoli se po
dařilo prostřednitvím osobních známostí ten
to styk udržet, bylo to ve prospěch Rady. 
Tímto programem se klade větší úkol výk. ta
jemníku a organisátorovi, a proto bude nutno 
usnadnit jejich práci v úřadovně a uvolnit 
je tak, aby se mohli věnovat své hlavní prá
ci. Vetší činností bude pak zvýšen zájem ve
řejnosti o Radu. Pochopitelně naší snahou 
musí být získání ostatních národních organi- 
sací pro Radu.

Tiskový výbor předsednictva ČSNRA:

V obsáhlé zprávě taj. výboru br. J. Krákora 
doporučil, aby se Rada věnovala důraznému 
programu, zaměřenému "na americké poměry a 
na působení čs. lidu zde". Má se poukazovat 
na nebezpečí komunismu a souputnické infil
trace a vždy zdůrazňovat; výhody a vlastnosti 
americké demokracie a zásluhy Američanů čes
koslovenského původu o tuto zem. Má se pra
covat konstruktivně na udržení českých a slo
venských škol, Sokolstva, dobročinných usta
vil, podpůrných jednot a různých kulturních a 
společenských organisací za účelem sblížení 
a sjednocení Američanů čs. původu, tak aby 
byli hrdi na svůj původ. 
Tiskový výbor se postavil plně za návrh or- 
ganisačního výboru, aby byly určeny oblasti 
a v nich vyvinut nápor k získání jak přímého 
členstva, tak účast stávajících čs. organi
sací. Úřadovna má připravit pro každou schůz 
zi oblastních výborů a odboček program a ná
měty, aby se docílilo jednotného úsilí.
Sjezd se žádá,aby schválil administrační po
žadavky takového programu, který si bude vy-
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žadovat většího finančního nákladu. Na př. 
Věstník by se měl vydávat v moderní úpravě, 
tak aby lépe sloužil propagačně cílům Rady.

Finanční výbor sjezdu: 

přijal návrhy, jak organisačního, tak tisko
vého výboru. Doporučil:

1) zvýšení ročního členského příspěvku na $2.
2) vydání ročenky
3) Vydávání Věstníku v moderní úpravě
4) uspořádání pracovních poměrů v ústředně, 

aby mohla obsáhnout zvýšenou činnost.

Fr. Kratochvíl Břet. Vaněk, před.

Sjezdem přijato

Ze zprávy tajemnice ses. Emilie Welclové:

Od sjezdu konaného v dubnu Ipýó v Clevelandu, 
činnost ČSNRA byla rozšířena dle programu vy
pracovaného sjezdem a dle možnosti a poměrů. 
Byli jsme si vědomi ne právě příznivých spol
kov:/ ch a krajanských poměrů, ale všichni čle
nové předsednictva nastoupili bez předsudků 
a po celou dobu snažili se vykonávat povin
nosti jim uložené sjezdem a svým svědomím.
V Clevelandu byla velkým přínosem návštěva 
zástupců ČSA, kteří od té doby příkladným 
způsobem působí v předsednictvu. Tento krok 
nejstarší jednoty dal nám nový život a nadě
ji, že i další organisace, dosud mimo stojí
cí, budou následovat tohoto příkladu.

Práce v úřadovně je různá. - Po celé Americe, 
ve světě, všude kde se krajané scházejí,zač- 
ly se ozývat hlasy pro cesty do ČSR.Jsou sem 
posílány záplavy tiskovin, hudební skupiny, 
je tu pokus o otevření konsulátů, o zvýšení 
dovozu do USA atd. ČSNRA byla vyslyšena, aů 
již osobně neb písemně, na zodpovědných mís
tech, kde protestovala a vymáhala změny - 
(cultural exchange). Je to jeden z našich nej
důležitějších úkolů. Stále musíme velmi peč
livě sledovat události a střežit svou svobo
du, neb jedině pomocí svobodné Ameriky bude 
porobený svět znovu osvobozen. Je nás málo 
na tak veliký a důležitý úkol.

Hleděli jsme aspoň trochu pracovat na dal
ších úsecích rozsáhlého programu Rady. Jsme 
americkou organisací a slyšíme občas hlasy: 
"Starejte se také o věci přímo na vlastním 
prahu". Všechny odbočky pocitují nutnost 
spolupracovat ve svém okolí a se to děje v 
malém rozsahu, je to všestranně uspokojující.

Záležitosti uprchlíků, vyřizuji s výpomocí do-
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brovolných sil. Některé případy jsou opravdu 
vážné. Úřadovna vyřídila přes Americký fond 
příjezd asi 206 uprchlíkům z New Yorku do 
Chicaga.
Úřadovny je stále používáno k výpravě Věstní
ku. Na práci s vysíláním Věstníku též spolé
hám na dobrovolní síly, vyžaduje to lli hodin 
společné práce.
Přijala jsem návrh na výroční schůzi výkon
ného výboru ve Washingtonu. Tato konference 
nám potvrdila zájem krajanské veřejnosti na 
východě o Radu. Měla velmi dobrý ohlas pro
pagační. Byl to všestranný úspěch.

V Chicagu jsem se zúčastnila schůzí americ
kých organisací, hlavně Crusade for Freedom, 
výboru města a.j. Hleděla jsem navazovat sty
ky kde se dalo, buč osobně, nebo dopisem ne
bo Věstníkem, aby byli krajané informováni o 
Radě. Tiskové zprávy jsme posílali na všech
ny časopisy, i malé týdenníky a měsíčníky, 
aby naše jméno se objevilo na redaktorském 
stole a měli jsme velkou radost, když se nám 
podařilo získat dalšího redaktora.
Končím s vřelým poděkováním všem svým spolu
pracujícím, jak v úřadovně, tak v Oblastním 
výboru chicagském, tak i odbočkám a po celé 
krajanské Americe, nebot všichni se snažili 
mi pomoci v mé práci a přispět tak ke zdaru 
celé Československé národní Rady.

Ze zprávy organisátorky Vlasty Vrázové:

V této krátké době 18 měsíců tři události 
otřásly světem- ženevská konference,mačarská 
revoluce a sputník. Pro ČSNRA to znamenalo 
velké problémy.Pod rouškou mírové koexisten
ce a kulturní výměny komunisté podnikli útok 
na západ, který nebylo snadno odrazit.V létě 
to začalo zájezdy, do ČSR směli jenom "ověře
ní a neškodní". Za těchto okolností byl psán 
Průvodce Prahou a možno říci, že splnil své 
poslání. Z Vídně, Paříže, i z Jižní Ameriky 
docházely nás žádosti od krajanských organi
sací o větší počet výtisků a ukázalo se, že 
všude mají stejné problémy. V Paříži dokonce 
otiskli na pokračování celého Průvodce v ča
sopise ’’Naši ve Francii". Nejdůležitější by
la ozvěna v ČSR samotném. Máme co děkovat 
pražskému režimu, že ČSNRA pronikla za želez
nou oponu. Komunistický tisk a rozhlas ne
přestává na nás útočit a tak se če. lid ko
nečně dověděly jak smýšlí krajanská Amerika 
o poměrech v CSR. Nebýt toho,mohli by se do
mnívat, že ta hrstka souputníků, oslavovaná 
režimem, representuje mínění všech nás. Prů
vodce způsobil i to, že komunisté byli nuce
ni některá nařízení změnit,co se týče screen - 
ning, uvolnění cestování po ČSR atd.,i o to 
máme zásluhu.
Rok 1997 znamenal obrat. Čs. režim,lačný po 

dolarech, uvolnil cestování a naše práce se 
velmi usnadnila. Díky některým návštěvníkům, 
hlavně z Clevelandu,se podařilo obrátit ko
munistickou akci v náš prospěch, který jsme 
dovedli plně využít.

Americký tisk: —  —

Reaguje se na zkreslené články redaktorů o 
poměrech v ČSR.,kterých přibývá, odpovídá se 
v Letters to the Editor,ale musíme přiznat, 
že situace je zcela jiná než za války a nám 
méně příznivá.I tak se podařilo nám umístit 
v hlavních časopisech, zvláště chicagských, 
Letters to the Editor i interview o studente 
skýchmanifestaci,o výročí komunistického pu
če, o Lidicích, Čsl. dnu v Chicagu,odpověč na 
články Edwin Lahey v Chicago Daily News etc.

American Bulletin: ■

Tiskne se 2,000 výtisků. Posílá se novinářům, 
rozhlasu, senátu, kongresu. United Nations, 
americkým přátelům, atd. Získávání jednotli
vých adres a pečlivé vybudování adresáře stá
lo velmi mnoho času.
Kulturní: —......- ... ------------ —
Tiskový výbor doporučuje vydat český slabi
kář pro děti, je po něm velká poptávka nejen 
v USa, ale i jinde ve světě, mezi uprchlíky 
etc. Dne 29. února vyšlo nákladem ČSNRA 
spis Dr. J. Papánka k desátému výročí puče: 
Československá otázka v United Nations.
Anglické vydání je určeno k rozesílání kon- 
gresníkům a senátorům, se žádostí aby pama
tovali na cs. otázku v Congressional Record.

Organisační: ....................................................... .
V minulém roce byly založeny 3 odbočky: Ve 
státu New York odb. Manhattan a Long Island 
a ve Washington, D. C. Ze 18 měsíců vzrostl 
celkový počet přímých členů v odbočkách a 
ústředně o 60 procent. Jedenáct dalších or
ganisací přistoupilo k Radě, takže počet 
vzrostl z 92 na 63.
Organisátorka neb výkonná tajemnice navští
vily všechny odbočky až na jednu.Celkem ces
ty obou stály $ 900. Snažily jsme se, aby 
cesty byly účelné, dobře připravené a hlav
ně za málo peněz. Je třeba zdůraznit, že 
větší vydání jsme vždy kryli větším příjmem. 
Máme-li růst musíme do podniku napřed in
vestovat.
Musíme však být ochotni stále něco podnikat. 
Vezměme si za příklad was. zájezd, finanční 
náklad byl malý, propagační úspěch veliký. 
Záleží jen na nás. Nesmíme ustrnout, to by 
byl začátek konce. Nám diktuje neúprosně 
přítomnost, abychom pracovali zvýšeným tem
pem, Naše spása je v práci, jen a jen v prá
ci.
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ZPRÁVY OBLASTÍ A ODBOČEK NA SJEZDU 

Chicagská oblast:
V oblasti jsou zastoupeny odbočky: Dr. Milada 
Horáková, Západní předměstí,Česká Kalifornie, 
Mistr Jan Hus, Masarykovu sdružení v New .Buf
falo, Mich, a 29 klubů a organisací. 
Prvním podnikem bylo divadelní představení 
Langrovy hry "Jízdní Hlídka", kterou sehrálo 
dne 3. března Dramatické sdružení Malá Scéna 
v sokolovně Havlíček-Tyrš. Dne 2. června byla 
uspořádaná pietni oslava u pomníku v Lidicích. 
Slavnostním řečníkem byl dr.František Schwar
zenberg. Oslava vzbudila pozornost našeho kra
janského a amerického tisku a rozhlasu.
Také Československý den 7.července vyzněl ja
ko mohutná manifestace.Slavnostní projev čes
ký učinil dr.Otakar Machotka a anglicky prom
luvil Mr.R.Button,řed, U.S.Information Agency 
z Washingtonu. Poslední Čs.Den měl nejen re
kordní návštěvu,ale splnil poslání po stránce 
morální i finanční dík pořadatelskému výboru 
v jehož čele byl br.Fr.Kratochvíl.Dne 24. XI. 
připravil rozhlasový odbor zdařilé divadelní 
představení které sehrál Dram. Klub J.K. Tyl. 
Rozhlas oblastního výb. v sobotu odp.řídí br. 
Jos. Falta. Posledním podnikem byl tradiční 
ples,který se konal 18.ledna t.r. Tímto jedi
nečným podnikem, byla skončena činnost oblast, 
výboru,v roce 19£7.V této zprávě nejsou ovšem 
zahrnuty podniky odboček, přednášky, filmové 
večery a zábavy.

Úředníci:
Px^edseda: Alois Kopecký;místopředsedové Josef 
žák a Jiří Kittnarjtaj.Jan Chomutovský; zapi
sovatel A o Šalamoun; Účetní F. Růžička, po
kladník V. Kubíček.

ZPRÁVA ZE CEDAR RAPIDS, IOWA
V březnu 19£7 se konal tradiční vzpomínkový 
večer k poctě presidenta Masaryka a Jana Masa
ryka pod záštitou Sdružení českých spolků. - 
Hlavní zásluhu o zdařilý večer měl Theodor 
Hlubuček a omažská družina Jos. Libora.V dub. 
se konal 21. výroční koncert Coe kapely v uni
versitním auditoriu pod taktovkou dr. Stanis
lava Veselého a jeho syna Stanley ml. Večer 
československé hudby se též stal tradicí v 
Cedar Rapids.

Prozatím se musíme spokojit s kulturní 
prací a doufat, že budou poměry nám příznivěj
ší. Snad i to, že několik krajanů se vrátilo 
z ČSR bez ilusí a že o-jejich dojmech psal 
americký tisk vyjasnilo situaci.

Br. Jiří Naxera, člen výkonného výboru, 
zúčastnil se washingtonské konference v květ
nu a přivezl sebou opět dar $£00. od americ
kých příznivců, celkem $1000 ve dvou letech.

Na sjezdu br. Hlubuček vyprávěl o svých 
dojmech z Československa, odkud se právě vrá
til.

OBLAST NEW YORK:___
Naše činnost začala r. 1957, na pracovní kon
ferenci se s. Vrázovou. Ogvěna byla velmi 
dobrá, nebot se obnovila činnost v krajan
ských spolcích. Brzy na to začala jsme při-- 
pravovat zájezd na washingtonskou konferenci, 
které se zúčastnilo na 2£Ó krajanů. Po této 
konferenci se přihlásily spolky do oblasti. 
Založili jsme 2 odbočky, Manhattan a Long 
Island. Do oblasti patři 16 spolků.

Jako obvykle uspořádáme 2 oslavy a to° 
7.března a 28. října. Obě oslavy se loni 
velmi dobře vydařily.

Z iniciativy našeho br. R. Tkaného bylo 
usneseno připravit odhalení desky Janu Masa
rykovi v New Yorku, ve spojení s oslavou 28. 
října. Má to být celonárodní oslava.
Andrej Valušek, předseda

D. Višnovský, tajemník.

OBLAST MICHIGAN:
V Michiganu má ČSNRA dvě odbočky: 

Masarykovo sdružení v Detroit a Owosso.
V oblasti je zastoupeno 9 organisací. 

Oblast zasílá svou kvótu do Chicaga a pořádá 
sbírku na Americký fond k podpoře uprchlíků. 
Detroit pořádá v březnu své tradiční divadlo. 
V únoru, o X.výročí komunistického puče, se 
koná na Wayne universitě protestní večer za 
krajanské účasti.

Pro velké vzdálenosti není možno konat 
časté schůze. Odbočka v Owosso, inspirována 
br. Ant. Čechem a jeho ženou Štefankou, pořá
dá se svou taneční družinou zájezdy do širo
kého okolí, i do sousedních států. Tradiční 
pout u Sv. Antoníčka se opět těšila velké náv
štěvě i z daleka. Družina vystoupila též na 
obžinkách v táboře u Detroit. V Owosso upadal 
krajanský život *a dík manželům Čechovým a je
jich spolupracovníkům začíná se zajímat o čes
koslovenský zpěv a tanec i třetí generace.
Úřednici:
Předseda-Martin Kovářík. Tajemník A. Benesh 
Místopř. A. Čech pekl. Slávek Bárta

” J. Sklenář
ooocooooccoooooocooooocooooooooooooooooooooo

DÍKY DÁRCŮM
Na uchování pomníku v Lidicích, Illinois, s 
díky přijímáme tyto dary:

B. Kolář,Milwaukee $1. Po $2.00 Mrs.E.Tepley, 
Calif., Fr. Pavelec, Chicago, B.W.Šidlo, N.Y. 
$13.00 zaslala pi. Zacharias,N.Y. rozdělit: 
$£.00 na Fond Milion Centů, $3.00 za nálepky, 
$£.00 na pomnik v Lidice, Illinois.
$2£.00 odbočka Mistr Jan Hus k uctění památky 

zesnulé tajemnice s, Anny Pavelcové.O O O O O O O O O O O O O O O O O C O O O O O O O O O O O O 0% o o o o o o o o o o o o
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Zpráva z Los Angeles, odbočka T.G .Masaryk

Přejeme ČSNRA úspěšný sjezd a doufáme, že i. 
naše práce bude posilněna výsledkem těchto 
porad. Máme v plánu zvýšit činnost kulturní 
a vzdělávacím programem, zvýšit počet i zájem 
členstva. V práci nám velmi pomáhá tisková 
služba ČSNRA, každý článek v časopisech o 
činnosti Rady, hlavně v Hlasateli a polotýde- 
níku. Nemáme zde střediska jako na východě, 
jsme vzdáleni mnoho mil. Ještě štěstí, že je 
zde sokolovna, kdekkonáme svě schůze a podni
ky.

Naše odbočka má 160 členů.V uplynulém ro
ce pořádali jsme 3 divadla, 1 akademii a 1 
zábavu. Z čistého výtěžku odvedli jsme Radě 
téměř $1,000. Mimo to přispěli jsme Sokolu, 
na balíčky do Neměcka, na Americké přistěho
vale cké museum.
Úřednici: Předsedkyně ses. Emma Smeadová. 
místopředsedkyně s. Lindnerová.
tajemník br. Erban. Pokladnice E. Teplá.

Zpráva washingtonské odbočky:

Odbočka byla založena v prosinci 1996 a dnes 
čítá. 13ú členů. To znamená, že získala více 
než jednu třetinu (ba téměř jednu polovinu) 
krajanů, ve Washingtonu usedlých. Vzrůst bu
de nepochybně pokračovat dále, protože celé 
krajanské veřejnosti zde je již známo, že ne
činíme a neznáme rozdílů politických, nábo
ženských či stavovských a že se snažíme druh 
druhu pomáhat jako bratr bratru. Vnitřních 
sporů nemáme, členstvo má o práci zájem, ve 
funkcích odbočky zavádíme zdravé střídání.
Z iniciativy svého tajemníka br.J.Kučery za
čala Odbočka v dubnu vydávat ve spolupráci s 
ostatními krajanskými organisacemi bulletin, 
nazvaný "Čs.krajanské zpravodajství". Bulle
tin vychází jednou za dva měsíce a je zasílán 
na téměř 900 adres. Má velmi pěknou úroveň a 
je neobyčejně oblíben.
V květnu jsme napomáhali při organisování 
Washingtonské konference ČSNRA. Konference 
se po oba dny zúčastnilo mezi 30 až hO našich 
členů. Při gala banketu vystoupil náš pěvec
ký sbor.
Pěveeký sbor čítá již na 30 členů. Účinkuje 
s velkým úspěchem na krajanských podnicích^ 
na oslavách čs. státního svátku,na společném 
večírku se zdejším Sokolem dne 2[j..list. a na 
oslavě Czechoslovak American Center. Washing
tonská odbočka se snaží po dobrém soužití se 
všemi místními krajanskými složkami.
Posledním podnikem Odbočky v tomto správním 
roce byl representační večírek, uspořádaný 
sociálním výborem, který vedou ženy.Po strán
ce společenské, morální i finanční to byl 
dosud nejlepší podnik, který jsme uspořádali.

ZPRÁVY Z ODBOČEK ČSNRA
Všeobecně se praví, že něco podobného v cs. 
Washingtonu ještě nebylo a vyslovuje se přá
ní, aby se takový večírek stal tradičním,kaž

dého roku opakovaným společenským podnikem.

Koncem roku 1997 několik členů výboru, přede
vším však místopř. br.M. Neumann, připravova
lo půdu pro založení nových odboček.Ovoce je
jich práce, jak doufáme, se ukáže v r. 1998. 
Zprávu končí slovy: Máme jednotu a proto máme 
i sílu své cíle prosadit.
Předseda? Jaroslav Němec. Tajemnik:J. Kučera 
místopředsedové: A.L.Maserick, M. Neumann. 
II.taj,G.Manhalova, ucetni-pokladni M.Barcal. 
Předsedy odborů:Jos.Hašek,Zorka Černá,A.Nemec 
Jan Klimeš, V.Mostecký, J.Vaters.

Studijní odbor 
washingtonské odbočky 

podal separátní rozbor o možnostech spolupráce 
s čs vědci a umělci a o jejich zapojení do 
ČSNRA. Bylo do konce roku rozesláno na 900 ad
res vědců a umělců-krajanů, Je to velmi cenný 
adresář. V krátké době došlo 118 kladných 
odpovědí, což dokazuje, že je zde velké pole 
působnosti a že by chystaná organisace mohla 

vyplnit velmi citelnou mezeru. Návrh předlo
žil sjezdu br. Jaroslav Němec, sjezd pak v re- 
soluci radostně schválil v zásadě dosavadní 
přípravy a pověřil washingtonskou odbočku za
hájením činnosti.

Odbočka St. Petersburg, Florida.

Je z nejmenších počtem svých členů, ale odvádí 
poměrně nejvíce ze všech odboček ČSNRA. Čítá 
80 členů. Za rok odvedla přes $3,000.00. Na 
sjezd přijeli delegáti s omluvou, "že teprve 
začínají zimní sezónu", a připojili šek na 
$700.00. Během minulého roku uspořádali cel
kem 18 zábav. Průměrná návštěva je přes 100 
lidí. Kromě toho se odbočka zúčastňuje ho jým 
počtem všech vlasteneckých podniků pořádaných 
Sokolem, krajany v blízkém Masaryktown,kam po
jede výprava dne 2.března.
Úředníci:
Předseda0 Václav Hovorka 
Místopředseda? Alex Konečný 
Pokladník: Ferdinand Kováč, 
tajemník: Dr. Jan Brázda

—---------------------------
DÍKY DÁRCŮM 

$10.00: Jos. Zlzlavsky, Mich.
C. & J. Jedlička, Cleveland 

$ 5.00: Renata E. Brase, Calif.
A.Gazurek, Va.-S.Boback, N.Y. 
A. Barga, N. Y. - 
5. Tauber, Phila.

$ 1.75: Rád Mor. Slov. #17U CSA 
$ 1.00: J.Kruntorad,Nebr.

J. Lamplot, Nebr. 
Virginia Kent, Mass.
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KRAJANSKÝ VÝBOR V CLEVELANDU—
V Clevelandu je zastoupena Československá 
Národní Rada Americká Krajanským Výborem.Do 
výboru patří tyto organisace:

Sokolská župa Severovýchodní - Sokol Tyrš 
Kruh Přátel - Sokol Nová Vlast
Děl. Tělocvičná Jednota
Distriktní Svaz Českých Katolíků 
Dramatický a Pěvecký sbor Vojan

Vzhledem na místní poměry a tradici Krajan
ského Výboru již za druhé světové války,bylo 
po zralé úvaze jednomyslně rozhodnuto, aby 
se pokračovalo organisačně v dnešním poměru 
k ČSNRA již také proto, že se toto řešení 
ujalo. Usneseno pokračovat v dosavadní prak- 
si, t. j. přímého zastoupení sdružených 
spolků a organisací Krajanského Výboru v Čs 
Nár.Rady Americké a přímého členství jednot
livců v ČSNRA.

Činnost: Nejdůležitějším bodem byla infor
mační činnost našich krajanů po návštěvě 
Československa. Bratří Kimi, Wend a Pro
cházka uveřejnili články a i přednášeli o 
svých dojmech, aby patřičně odhalili poměry 
v komunistickém Československu. Díky poho
tovosti redakce Nového Světa, akce odrazila 
organisováný odpor zdejších živlů sympati- 
sujících s komunisty. V činnosti pokraču
jeme. Na poslední schůzi Krajanského Výbo
ru podala zprávu o svých dojmech ses.Kubát
ová, po svém návratu z ČSR. - Koncerty 28. 
října se staly důstojnou oslavou památného 
dne a svou uměleckou náplní representují na
ši národní kulturu. Koncerty se pořádají 
společně s legionáři a organisací "Kulturní 
zahrady". Velmi se o ně přičinil prof oNi- 
kula. I koncert r. 1997 byl nejkrásnějším 
podnikem krajanského života.

Společným našim úsilím je naše Nár. zahrada 
ve zdejším krásném městském parku, kde i 
Čechoslováci, jako jiné národnosti, máme 
malebné zákoutí. V sousoší našich buditelů 
bylo určeno místo Komenskému. Dlouho však 
pro nedostatek peněz nebylo ani pomýšlení 
na dokončení díla, až teprve nyní socha, 
dílo zdejšího akademického sochaře Jiroucha, 
je dokončeno. Socha bude odhalena první 
neděli v červnu.

Děkujeme všem bratrům a sestrám
za vykonanou práci; zvláště podtrhujeme 

činnost kanceláře Československé národní 
rady Americké, přednáškovou a tiskovou - a 
hlavně Váš nekompromisní boj proti všem 
kteří infiltrují krajanský život komunismem, 
at jakkoli skrytém.

Láďa Kiml, předseda M. Hrabík, taj.

SLOVENSKA TELOCVIČNÁ JEDNOTA SOKOL v USA.

Založena v New Yorku, ú júla 1896. 
Sídlo: Perth Amboy, N. J.

Slovenské sokolstvo sdružené v Slovenskej 
telocvičnej jednote Sokol, malo koncom roku 
1997 - 20,900 členov s mládežou.

Za posledné dva roky vykonalo velký 
kus národnej práce, jednak v miestných a 
župných veřejných telocvičných podnikoch, 
jednak pri oblastných sletoch, které zpra
vidla vyzněly v národne manifestácie čes
koslovenský orientovaného členstva a pria- 
telskej verejnosti za prinavrátenie Česko
slovenskej republiky do rodiny slobodných 
a demokratických národov.

Rok 19>6 bol rokem 60. výročia založe
nia STJS, v ktorom vačši počet sborov a 
všetky činné župy usporiadaly velkolepé ju - 
bilejné slety a slávnosti. R.1997 vykazuje
me na vlastných župných a oblastných sletoch 
nebývalú účast, ktorá dostúpila predvojnovéj 
úrovne a STJS bola úmerne zastúpená svojimi 
župami na IX.siete Americkej obce sokolskéj 
v Berwyn,Ill.Vo viacerých našich strediskách 
boly usporiadané národné oslavy: 28.oktobra 
a narodenín T.G. Masaryka a tak samo gen. 
N.R. Štefánika. Nebýt sokolských veřejných 
podnikov,národný pohyb v našich krajanských 
oblastiach bol by slabý.

Pri nespočetných verejných prejavoch 
jednotlivých činovníkov hlavného sboru a 
žup, pri rozličných sokolských a národných 
shromáždeniach, bola zdôrazňovaná českoslo
venská spolupatřičnost a nevyhnutnost sdru- 
žovania sa pod zástavy tretieho odboja za 
oslobodenie Československa z komunistickej 
diktatúry.
Uredny časopis organisacie Slovenský Sokol 
toto stanovisko nekompromisne hlásal a ob
hajoval a pri tom, nakolko to bolo technic
ký možným, uverejňoval i informačné články 
vysielané z ústredia ČSNRA a má do velké 
miery zásluhy i na tom, že Washingtonská 
konferencia ČSNRA v máji 1997 sa vyznačova
la velkou účastou zástupcov našich sborov a 
žup.
STJS STOJÍ OD POČIATKU S ČSNRA. V tejto úz
kej spolupráci chce a bude pokračovat. Pro
gram ČSNRA je našim programom, jej úsilie je 
našim úsilím, jej boj je našim bojom.Sokol
stvo a nom Slovenská tel.jed.Sokol má. svoj 
čestný podiel na vítazstve prvej oslobodze- 
neckej akcie v prvej vojne a na založení 
ČSR,stále v prvom fronte se svojim členstvem 
v druhej akcii a vytrvá i v tomto boji, 
aakial Československo a jeho lid nebude zas 
slobodné.

Na Zdar!
John M, Babuška, tajomník



Poselství předsedy Výkonného Výboru Jednoty 
Československé Spolky v Americe 

k sjezdu.

Vážení zástupci a zástupkyně:

Jsem velmi vděčen za danou mi příležitost předstoupili před Vás a pozdravit! 
Vás při tomto sjezdu ČSNRA, který se koná v domově Československých Spolků v Ameri
ce, nejstarší bratrské a sesterské jednoty, která dne 4. března t.r.,bude oslavova
li 10b. výročí svého založení.

 Přicházím, abych Vám tlumočil pozdravy všech členů Výkonného výboru s přáním 
toho nejlepšího zdaru a úspěchu ve vaší práci sjezdové.

Sjezd Československé národní rady americké se koná za okolností velmi důleži
tých, nebol celá Amerika bude sledovat se zájmem výkon Vaší práce. Výkonný výbor 
ČSA. vstoupil do ČSNRA na doporučení svých úředníků a br. Naxery, kteří se zúčast
nili jako pozorovatelé posledního Vašeho sjezdu, konaného v Clevelandu, Ohio, ve 
dnech 21. a 22. dubna 1956, kde bylo předloženo a schváleno memorandum jednoty ČSA.

Apelovali jsme, aby dle předloženého programu Československá národní rada se 
stala tělesem, které by mělo úkol posilnit! a rozšířit! činnost naší krajanské vět
ve na této půdě americké. Byl to program, na který každá stávající organisace by 
mohla svědomitě a bez váhání přistoupiti. Dnes však, po devatenácti měsících jsme 
jen o málo blíže k uskutečnění programu tak nadšeně přijatého, než jak jsme byliie 
dnech 21. a 22. dubna 1956.

Jednota ČSA se netají svými sympatiemi k našemu lidu doma za mořem,čemuž do
svědčují resoluce, přijaté na sjezdu CSA v roce 1950 a 195b a na prohlášení, na 
kterých stojíme pevně i dnes.

Upozorňuji však tento sjezd, že nebude-li Československou národní radou na 
tomto sjezdu přijat a uplatněn pracovní program jak byl již doporučen, nemůže Rada 
očekávati, že získá anebo si udrží spolupráci a součinnost naší organisace a dal
ších organisací, bez kterých Rada nemůže být považována za pravého zástupce a před
stavitele čs. lidu v Americe. Opakuji znovu, že jednota ČSA vždy stála na předním 
místě každé akce směřující k dobru národa zde, i v rodné vlasti a chce i nadále 
spolupracovali plně s Vámi k utvoření silné organisace, která by zastupovala celou 
čs. Ameriku.

Proto přeji, aby práce vykonaná na tomto sjezdu byla korunována plným úspě
chem a zdarem, nejen pro ČSNRA, ale i pro náš národ zde, i za mořem.

Za ČSA Frank J.Vodrážka, předseda

Projev mayora města Chicaga k puči..

Ve svém dopise, poslaném výkonné tajemnici ČSNRA pí. Emilii Welclové chicag
ský mayor Richard J. Daley mimo jiné prohlásil:

Jménem všech svobodu milujících lidí Chicaga připojuji se ke všem občanům 
čs. původu v protestu proti komunistickému zabrání demokratického Českoslo
venska.

ČSNRA koná službu nejen pro lid čs. národa, ale i pro zotročený lid jiných 
národů zachováváním rozhořčení všech demokraticky smýšlejících občanů proti 
necitelnému uchvácení Bohem daných práv totalitními silami.

Boj za plnou svobodu musí pokračovat, a tento boj nepopiratelně získává vel
kou sílu k povzbuzení velké části našich chicagských občanů čs. původu. Za
tím co jakýkoli národ je zotročen, žádný národ nemůže se považovat za plně 
svobodný. Je to ohromně důležitá práce, která zaměstnává Vás a Vaše spolupra
covníky.

Srdečné osobní pozdravy a moje nejlepší přání k nejúspěšnější práci.

Sincerely,
Richard J. Daley,mayor City of Chicago
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O MASARYKOVI A BEZNADĚJI

Nedávno jsem četl slova pronesena k do
movu rozhlasem. Stálo tam, že ".. v této si
tuaci je jediná správná a záchranná nyšlenka: 
světové bratrství. Stále opakujeme tuto ny- 
šlenku, ale opakujeme ji bez naděje”. Zamys
lil jsem se nad těmito slovy a vzpomněl na 
Masaryka, který tak výmluvně hlásal světové 
bratrství.

Činil by tak dnes ”bez naděje"?

Máme tak činit i my?

Uvedené věty napsala ruka, která snad v 
celém exilu nejlépe vládne pérem. Jejich pisa
tel znal Masaryka lépe než mnohý z nás. Prav
dou je, že za života Masarykova duchovní od
kaz našeho národa i celé naší civilisace nebyl 
nikdy tolik ohrožen, jako je dnes. Dozajista 
nikdo nemůže vědět, jak by Masaryk mluvil a 
jednal, kdyby teď byl mezi námi.Možno tvrdit, 
že by ochabla i jeho naděje, ale já tomu ne
věřím. Rozhodně tak jak se nám jeví Masaryk
ovo životní dílo, nenalézáme v něm beznaděje. 
Nejméně snad ku konci života, když svěřoval 
svou moudrost Karlu Čapkovi, když duch jeho 
dozrál a mysl se ustálila. V Hovorech mluvil 
Masaryk o rovnosti nesmrtelných duší,o víře v 
boha-stvořitele a víře v prozřetelnost. Proto 
v jeho uvažování nebylo místo pro beznaději.

Dnes vidíme, že ve světě dočasně vítězí 
nenávist nad bratrstvím a hmota nad duchem. - 
Byl by Masaryk za takové situace hlásal prav
du, o které by se domníval, že nezvítězí?

Máme se proto my vzdávat naděje?

To se mi zdá nemožným.

Masaryk nedoufal a nezoufal dle toho, 
kdo právě vítězil. Masarykova naděje prame

nila z víry, která neochabuje v protivenství. 
Neklesejme tedy na nysli ani my, byt tma byla 
kolem nás a zrak náš neviděl konce bezpráví. 
Neopakujme svých myšlenek "bez naděje". Tak 
činívají ti, kteří málo věří, My m 1 u v m e 
a jednejme v pevné v í ř e - 
že

PRAVDA ZVÍTĚZÍ

Dr. František Schwarzenberg 
Chicago,2^. února, 19^8

K DESÁTÉMU VÝROČÍ SMRTI                                9

Jana Masaryka.

Ve dnech,kdy se dovršuje deset let - od 
událostí,které tak pronikavým způsobem zasáh
ly do životních osudů každého z nás,nelze pře
jít Učením výročí tragické smrti muže, který 
dovedl svým nenapodobitelným a teple lidským 
způsobem napřimovat mysl a ožovovat klesající 
naději v době nacistické nesvobody a který, až 
znal mnoho jazyků,neznal jazyka lži a přetvář
ky.

Často s humorem říkával,že pyká za veli
kost svého otce. Nebylo jistě lehké být synem 
T. G. Masaryka, státníka a filosofa, ideového 
vůdce, učitele a osvoboditele národa.Ti z nás, 
kdo pamatují první republiku a dobu pomnichov- 
skou i Protektorát, vědí, co špíny a kalu do
vedla periferní žurnalistika a politisující 
ulice naházet na hlavu Jana Masaryka,často ani 
ne tak proto, aby zasáhla jeho samého, nýbrž 
nepřímo, skrze něho jeho otce. A přece byl Jan 
Masaryk důstojným nositelem svého velikého jmé
na. Svou prostotou i moudrostí,láskou k svo
bodě a hlubokou lidskostí byl přímo ztělesně
ním ideálu důsledného a cílevědomého demokra
ta, jak jej theoreticky zdůvodnil i prakticky 
národu představil T.G.Masaryk. Více než kdoko
liv jiný měl v sobě to,čemu se říká - "common 
sense". Nepřítel frází a dlouhých řečí, do
vedl lidi dobré vůle získat svou srdečností a 
odpůrce odzbrojit sarkastickým vtipem. Nedůvě
řoval ideologiím a proto nenáviděl totalitaris- 
mus jakéhokoli druhu, v nějž každá ideologie 
nutně vyustuje. Byl vášnivým milencem svobody, 
osobní svobody především. "Nejvíce ze všeho 
člověk potřebuje svobodu. Chce volně dýchat. 
Je nešťastný, když se s ním oře,když si nemůže 
okopávat zahrádku,jak on sám chce,když mu ká
žou, aby pěstoval mrkev, zrovna když se těšil 
na kedlubny, když nemůže vychovávat děcka, jak 
sám chce, když nad ním někdo stojí s rákoskou 
nebo s kamenem a hlídá ho na každém kroku. Já 
mám pochybnost o tom, že by totalitní režimy 
dokázaly zvýšit životní standard po - hmotné 
stránce. Ale i kdyby dokázaly dát každému sou
kromý basén a vlastní helikoptéru, nikdy neda
jí lidem více štěstí, dokud je budou okrádat o 
osobní svobodu".

Zejména pak ve sféře duchovní byl nepří
telem jakékoli nesvobody a usměrňování. Krátce 
před svou smrtí, dne 20. ledna 19Ú8, kdy byl 
na brněnské universitě promován na doktora fi
losofie pronesl řeč, v níž mimo jiné pravil: 
"Jsme vzdělaní a kulturní, máme staletou tra
dici v dějinách Evropy a nemusíme,ba nesmíme 
se za ní stydět. Náš lid se pravdy dopátrá. - 
Zatajování a zamlčování se nikdy nevyplatilo. 
Ano, v hospodářství, ve výrobě nesobecká spo
lupráce - souhlasím.



pokračování ze str.9 K desátému výročí...
Ve vědách, v umění a kultuře plná osobní vol“ 
nost, vzdělaná a osvícená a proto i ukázněná. 
Nikdo nám nesmí nařizovat, co musíme nebo ne
smíme číst, na jaké obrázky a sochy se smíme 
dívat a jakou hudbu poslouchat. Nesmrtelná 

duše jednoho každého z nás je naší nejvnitř
nější věcí, tou pravou nejvlastnější osobní 
svobodou. Nesneseme, aby politika nebo státní 
moc zasahovaly do našeho "sacra sanctorum". - 
Dovedeme si představit, jak asi půusobilototo 
Masarykovo krédo na shromážděné,zejména stud
enty, a jak asi nelibě znělo sluchu těch zpro
nevěřilých zástupců kdysi svobodné vědy,kteří 
přisluhovali komunistům, v čele s tehdejším 
rektorem brněnské university prof.Trávníčkem.

Nelze se zabývat v této krátké vzpomínce 
záhadou Masarykovy smrti a vážit hlasy, mlu
vící pro to, že Masaryk spáchal sebevraždu,a£ 
už z beznaděje nad faktickou ztrátou svobody 
vlastního národa či na protest, určený celému 
světu, anebo že se stal obětí vraždy.Víme, že 
se mínění i zde ve svobodném světě v tom smě
ru rozchází, ježto není dnes opravdu spole
hlivé jistoty o tehdejších událostech. Nebylo 
by v duchu obou Masaryků, Tomáša i Jana, kdy
bychom pouze z důvodů oportunistických a pro
pagačních přikládali více víry té či oné ver
si. Pravda budiž nade vše, padni komu padni. 
Ostatně, míra komunistických zločinů, spácha
ných nejen v Československu, nýbrž i v Rusku, 
na Ukrajině,^v Polsku, Maáarsku, Rumunsku, 
Jugoslávii, Číně a kdekoliv jinde na světě,je 
tak vrchovatá, že nic k ní už nemůže přidat 
další zločin, byt sebe strašnější, který by 
snad mohl být ještě někdy nade vší pochybnost 
prokázán - jako zavraždění člověka tak dobrého 
a vlastence tak oddaného jako byl JAN MASARYK. 
Kromě toho, Jan Masaryk věru nepotřebuje aure
oly násilné smrti k tomu, aby jeho jméno zůs
talo zapsáno zlatým písmem v dějinách Česko
slovenska. Jeho životní dílo a jeho životní 
příklad stačí, aby mu navždy zaručily vděčnou 
památku, A o tom, že vina za tragickou smrt 
Jana Masaryka padá přímo na komunisty, v žád
ném případě nemůže býb pochyby.

Dr. Josef Král

Vydáváme anglický Bulletin "American BULLETIN' 
a české čtenáře prosíme,aby nám zaslali jména 
a adresy příznivců československé otázky - 
hlavně činných ve veřjném životě - učitele - 
a dále adresu knihovny ve Vašem okolí.

OBNOVTE
si

SVOJE

ČLENSTVÍ v ČSNRA.

POSJEZDOVÁ ÚVAHA

Ve dnech 1. a 2. února konala česko - 
slovenská národní rada americká svůj pra
videlný sjezd v budově ČSA v Ciceru, Ill,

Jako účastník skoro všech minulých sjez
dů ČSNRA a jako delegát na reorganisačním 
sjezdu Rady po komunistickém puči,který se 
konal v červenci 1948, chtěl bych o posled
ním sjezdu vyjádřit svůj osobní dojem.

V r, 1948 po komunistickém puči v Čes- 
skoslovensku byla situace v krajanské Ame
rice tak chaotická, že činila dojem úplné 
beznadějnosti. Byl jenom nepatrný počet 
těch, kteří dovedli rozpoznat dosah toho,co 
se tragického stalo v Československu. Dík 
těm nejvěrnějším odkazu T.G.Masaryka poda
řilo se z trosek mohutného druhého odboje 
znovu oživit tradiční národní činnost Čes- 
skoslovenské národní rady Americké,

Začátky této práce byly velmi nesnadné, 
protože to nebyl boj proti odvěkým našim ne
přátelům Němcům, ale byl to boj proti ide
ologii, která mnohým lidem tolik slibovala. 
Proto máme pocit zadostiučinění, že snaha 
těch, správně rozpoznavších světovou situ
aci, nebyla marná,

S uspokojením môžeme říci, že jsme zno
vu na jediné správné cestě, která nás pove
de k tomu, aby Československá národní rada 
se stala tím yradičním činitelem, jakým bý
vala v minulosti.

Nic nás v tom tak nezvratně nepřesvěd - 
čilo, jako poslední sjezd ČSNRA.Toho dokla
dem byl nejen zájem všeho členstva Rady a 
organisací, které s ní spolupracují, ale 
hlavně účast a přátelské pozdravy jak Ame
rické obce sokolské, tak i Národního svazu 
českých katolíků.

Pořadatelstvo tentokráte vhodně zvolilo 
místo pro pořádání sjezdu v budově ČSA,kte
ré delegátům i sjezdovým hostům poskytovalo 
nejen svou vkusnou úpravou, ale hlavně svým 
celkovým zařízením všechny přednosti, které 
omezené sněmování vyžaduje.

S potěšením si každý účastník uvědomo
val, že tento letošní sjezd byl velmi peč
livě připraven, a že i jeho celková úroveň 
a celý průběh bylina výši doby. Velký zájem 
nám potvrdil, že ČSNRA stále získává mezi 
krajany na bývalé přízni. Poslední sjezd je 
velkým povzbuzením pro nás všechny a dává 
nám nejlepší naděje do budoucnosti.

Amerika a naše krajanská složka nikdy v 
minulosti -nezklamala, a nezklame ani tento
kráte.

To vše nás povzbuzuje k nové nadšené 
práci v konání našich nejpřednějších občan
ských povinností vůči naši nové svobodné 
vlasti a v usilování o znovu osvobození 
Československé Republiky.

K.G.



11Československá otázka
ve Spojených národech,

K desátému výročí únorového puče v Českoslo
vensku vydala Československá národní rada ame
rická důležitou publikaci,jež by neměla chy - 
bět v knihovně nikoho, kdo se zajímá o osudy 
Československé^republiky. Knížka nese název 
DESAŤ ROKOV - Československá otázka v Spoje
ných národech. - Je sbírkou dokumentů, not a 
projevů, jež se přímo týkají této tragické ů- 
dalosti, jak ji před deseti lety projednávala 
Organisace Spojených národů.
V úvodním slově líčí československý delegát 
u Spojených národů dr. Jan Papánek, jak došlo 
k podání první noty, dožadující se, aby "zná
silnění Československa komunistickou menšinou 
za pomoci Sovětského svazu, jakož i ohrožení 
míru a bezpečnosti světa,bylo předloženo Bez
pečnostní radě k projednání".
Tak došlo k historickému kroku,jehož důsledky 
nelze dosud plně ocenit: násilný komunistický 
puč se dostal na vrcholné mezinárodní forum, 
všechna podstatná fakta byla tu řečena a není 
na světě moci,jež by tato fakta mohla vymazat 
z historie. Po deseti letech je "českosloven
ská otázka ve Spojených národech" vlastně je
diným oficiálním pravdivým a věcným vylíčením 
únorových událostí, které má mezinárodní 
význam, a jako takové je platné a pro historii 
návazné. Kromě toho československá "otázka" 
zůstává na pořadu Spojených národů,a jak píše 
Papánek v úvodu,zůstává i"ako živý prameň no
vých nadějí, že Československo bude zas pánom 
svojich osudov.."
Knih líčí zápas čs.delegáta o to, aby "česko
slovenská otázka" byla vůbec projednána Bez
pečnostní radou a přináší části projevů, jak 
komunistických delegátů, kteří se zuby nehty 
bránili projednávání puče na tak významném 
mezinárodním fóru, tak i zpřátelených delegá
tů, kteří ovšem dobře věděli, jakým způsobem 
byla československá svoboda znásilněna.
Papánkův historický projev na zasedání Bezpeč
nostní rady je tu otištěn v plném znění. I po 
deseti letech nelze se ubráhit dojetí při 
čtění tohoto dokumentu, zejména máme-li na ny- 
sli tragedie, jež od té doby postihly jiné ná
rody, které rovněž - jako na př. Maďarsko- se 
marně dovolávaly skutečné akce Spojených náro
dů. Přes všechny sympatie, které věc Česko
slovenska nesporně měla mezi delegáty Spoje
ných států, Velké Britanie, Francie a řady ji
ných zemí,zvláště Chile, jež hrála iniciativní 
a tak významnou úlohu v celé této tragedii - 
Sovětům a jejich satelitům se dařilo dostat 
celou záležitost na vedlejší kolej.
Před očima celého vzdělaného světa byly však 
Sověty odsouzeny mravně, politicky a také ov
šem ve světle dalších násilností, jež nutně 
musely následovat a jež nakonec vedly ke ko
rejské válce a k dnešnímu strašnému napětí, 
ve světě.

Jak píše v závěru dr. Papánek:
"Sovietsky svaz svojím vetom neodstranil čes
koslovenskú otázku z programu Bezpečnostej 
rady«, Ostala tam iba nevyriešená a móže byt 
znovu vyzvidhnutá, keď. sa naskytne vhdrihnapri- 
lezitosú, keď nové okolnosti alebo zmena v 
medzinárodnej situácii to umožnia. Keď k tomu 
dôjde, nebude to už problém nový, ako sa to 
stalo v maďarskom pripade, iba konečné rieše
nie nedokončenej záležitosti Bezpečnost.rady. 
Kto pozná postup a spôsob myslenia medziná
rodných právnikov v medzinárodných organizá
ciách a na konferenciách, ten si uvedomuje, 
ako sa tým zjednoduší konečné riešenie Česko
slovenskej otázky na fôrume Spojených náro
dov" ._______________________  
Nákladem ČSNRA vyšlo i anglické vydání:
TEN YEARS - THE CZECHOSLOVAK QUESTION 

IN THE UNITED NATIONS
Možno objednat buď slovenské neb anglické 
vydání v ČSNRA, U125 W. 2óth St. Chicago

Československá otázka
v CONGRESSIONAL RECORD^

K desátému výročí rozeslala ČSNRA anglický 
spis senátorům a kongresníkům s průvodním 
dopisem, americkým novinářům etc. Projevy 
senátorů budou uveřejněny koncem února v 

CONGRESSIONAL RECORD 

25. února:

Před uzávěrkou listu došly zprávy o zdařilé 
manifestační schůzi v Detroit a Owosso,pořá
dané michiganskou oblastí ČSNRA.Při obou pod
nicích byl promítán film "My Unknown Country" 
zapůjčený námi,a dále film vypůjčený v místě 
o komunismu a o způsobu infiltrace v Americe. 
V Owooso i v Detroit byl řečníkem br. Ludvík 
Rychtera, člen Krajanského výb.v Clevelandu. 
Zvlášť zdůrazňujeme, že americký tisk přinesl 
dlouhé články z ^éra James K.Andersona o pu
či a poměrech v Československu, interview s 
br. Rychterou a br.Janem Sklenářem v Detroit 
News, dne 21.22.23.února. Zásluhou br. Ant. 
Čecha, předsedy odbočky v Owosso, psal o čs. 
události a o krajanské schůzi časopis Owosso 
Argos.

MANIFESTAČNÍ SCHŮZE
chicagské Oblasti ČSNRA 

25. února v Štefánivě dvoraně vyzněla dů
stojně. Slavnostním řečníkem byl dr. Juraj 
Slávik, bývalý velvyslanec ve Washingtonu. 
Schůzi předsedal br. Alois Kopecký. Hymna a 
Biblické písně od Dvořáka zapěla Maru Prokop- 
Friedova.Výk.tajemnice ses.Welclová přečetla 
telegram od guvernéra státu Illinois a dopis 
od mayora města Chicaga, (viz str^ )
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R E S O L U C E

Schválené na sjezdu ČSNRA.

Spolupráce s American Fund for Czechoslovak Refugees

Sjezd Československé národní rady americké, ve dnech 1. a 2. února konaný, dopo
ručuje předsednictvu ČSNRA, aby se pokračovalo ve spolupráci s American Fund for 
Czechoslovak Refugees, a aby ČSNRA pomáhala, v rámci svých možností, tak jako do
sud uprchlíkům, kteří přicházejí do USA.

Dále doporučuje se, aby v práci ku vydání slabikáře a čítanky k použití všude kde 
možno k vyučování češtiny a sloveštiny se pokračovalo co nejrychleji, aby tyto 
mohly b.ýti v nejbližší době vydány a rozeslány k použití.

Dále budiž rozhodnuto, aby předsednictvo ČSNRA vykonávalo na příslušných místech 
veškerý možný nátlak na liberisování přistěhovaleckého zákona ve smyslu návrhu - 
presidenta Eisenhowera.

Pozdrav a poselství Československé národní rady americké všem věrným 
Čechoslovákům porobeného Československa.

Drazí krajané:
Národní sjezd Československé národní rady americké se sešel dne 1. a 2.února 19^8 
v chicagském předměstí Cicero, aby vzpomínal svého založení před 40ti lety a své 
čtyřicetileté činnosti.

Byly to vzpomínky radostné, protože Československá národní rada americká s hrdos
tí si připomínala, že díky nadšení a obětavé spolupráci amerických krajanů v ní 
sdružených s T.G. Masarykem vzešla rovněž před čtyřiceti lety po staletích poroby 
habsburské - svoboda československého národa a nezávislost Československé Repub
liky.
Před dvaceti lety Hitler tuto svobodu zahubil a zase to byla Československá ná
rodní rada americká, která dala své nadšení a síly do boje za obnovení českoslo - 
venské svobody. Tak jako za prvního odboje, vedeného T. G. Masarykem, tak i za 
druhého, vedeného Drem. Edvardem Benešem, úsilí Československé národní rady ame
rické zase bylo korunováno úspěchem.

Bohužel, za několik málo let obnovené svobody Československá Republika se znovu 
stala obětí komunistické zrady domácí a kořistí sovětského imperialismu.

Deset let už trvá, věrní Češi a Slováci, Vaše utrpení. Neklesejte však na mysli . 
Československá národní rada americká dnes znovu, tak jako před ZiOti a před 20-ti 
lety zase k novému boji se odhodlala za Vaší novou a plnou svobodu.

Věřte, že dobré dílo, které se nám už dvakráte v historii podařilo, také po tře
tí se podaří. - Věřte nám, že ny, krev z Vaší krve, jsme na Vás nezapomněli.

Věřte nám, že Spojené státy americké, tento velký a mocný stát se nikdy nesmířil 
a nesmíří se s Vaší dnešní porobou. My zde za oceánem zůstáváme věrni odkazu T.G. 
Masaryka, odkazu demokracie, svobody a lidství, a prosíme Vás, abyste i Vy jemu 
věrni zůstali.



Zpráva z Denního Hlasatele 1. března 1958:

KONGRES SPOJ. STÁTŮ VZPOMNĚL
10. VÝROČÍ ZOTROČENÍ ČSR.
Výzva Čs. Národní Rady Americké, aby nebylo 

zapomenuto zotročení Československé Republiky, 
byla vyslyšena.

(Zvláštní zpráva Hlasatele.)
WASHINGTON, D. C., 28. Ú- 

nora. — V obou sněmovnách a- 
merického kongresu promluvilo 
v úterý 25. února k desátému 
výročí komunistického převra
tu v Československu několik 
předních amerických senátorů 
a poslanců. Mluvčí demokratic
ké většiny v senátě, senátor 
Lyndon Johnson, prohlásil, že 
lid, který bojoval po staletí za 
svou nezávislost, nezůstane věč
ně v okovech poroby. Gelý svo
bodný svět se modlí — dodal 
senátor Johnson — aby česko
slovenský lid získal opět svou 
svobodu.

Mluvčí republikánské menši
ny v senátě, senátor William 
Knowland, nastínil ve svém pro 
jevu historii Československa a 
uvedl, že tato historie nemá té
měř obdoby v dějinách boje 
lidstva za svobodu. “Českoslo
venský lid ví — prohlásil sená
tor Knowland — jak cenná je 
svoboda, protože ví, jak se žije 
v nesvobodě.”

Demokratický senátor John 
Sp?”kman vzpomněl, že si letos 
připomínáme nejen 10. výročí 
komunistického puče v Praze, 
ale i 40. založení demokratické 
Československé republiky. Se
nátor Sparkman dodal: “Slav
ná historie československého li
du byla vždy inspirací pro ty, 
kdo touží žít v míru a v lidské 
důstoj nosti.”

Také senátoři Lausche, Bar
ret, Humphrey a Dirksen uči
nili projevy k desátému výročí 
komunistického puče v Česko
slovensku. Senátor Lausche při
pomněl svým kolegům zejména 
to, že v Praze je jedna z nej
starších evropských vysokých 
škol. A senátor Humphrey upo
zornil na zásluhy presidentů 
Masaryka a Beneše o uplatnění | 

demokracie ve střední Evropě.
V poslanecké sněmovně uči

nil projev mluvčí demokratic
ké skupiny poslanec John Mc
Cormack. Vzpomněl na založe
ní demokratického Českosloven
ska před 40 lety a na nacistic
kou okupaci českých zemí v ro
ce 1939. Upozornil také na to, 
že komunisté již od roku 1951 
vězní pražského arcibiskupa 
Berana a zdůraznil, že je pře
svědčen, že se československý 
lid nikdy nevzdá své touhy po 
svobodě a nezávislosti.

Poslanec Collier ve svém pro
jevu v poslanecké sněmovně 
prohlásil, že den komunistické
ho puče v Praze před desíti lety 
byl černým dnem v historii E- 
vropy. “Případ Československa 
— poznamenal poslanec Collier 
— je pro svobodný svět nej le
pším příkladem, že mír a prá
va jednotlivce jsou nedělitelný. 
Dílo Tomáše Garrigue Masary
ka a jeho vliv na duchovní dě
dictví československého lidu — 
dodal poslanec Collier — nikdo 
neodstraní.”

(Všem členům amerického 
kongresu, senátorům a poslan
cům, byla nedávno poslána an
glická knížka pod názvem “Ten 
Years” — otázka Českosloven
ska ve Spojených národech, na
psaná dr. Janem Papánkem, a 
vydaná Československou ná
rodní radou americkou. Histo
rický výklad o zotročení Česko
slovenska komunisty, v knížce 
dr. Papánka podaný, vyvolal, 
jak z výšeuvedené zprávy patr
no, ve vlivných kruzích ame
rické vlády mimořádný zájem. 
Zpráva o projevech v americ
kém kongresu k 10. výročí ko
munistického puče v Praze, by
la také vysílána Hlasem Ame
riky do Československa.)

Projev senátora Romana Hrušky z Nebrasky a kon- 
gresníka Charles A. Vaníka z Ohio v obou sněmovnách USA 
byly cenným přínosem k historickému smutnému výročí 25. 
února. Podrobný referát o těchto projevech přineseme v 
příštím čísle “Věstníku”.


